



غرفة الشرقية
ASHARQIA CHAMBER



مركز المسؤولية الاجتماعية
Social Responsibility Center



الممارسات الوقفية
The Forum of Awqaf Practices
2024

الأوقاف العائلية "أدوارها وممكنات استدامتها ونجاحها"



تحت رعاية صاحب السمو الملكي
الأمير سعود بن نايف بن عبدالعزيز، أمير المنطقة الشرقية

تنظم غرفة الشرقية..

ملتقى الممارسات الوقفية 2024

تحت عنوان: الأوقاف العائلية
"أدوارها وممكنات استدامتها ونجاحها"



csr@chamber.org.sa



غرفة الشرقية الرئيس



00966 13 8598058

00966 13 8598191



الأحد

2024/11/24م

chamber.org.sa



الملف التعريفي لملتقى الممارسات الوقفية

The Endowment Practices Forum Profile 2024

Dammam, Saudi Arabia

نبذة عن الملتقى:

برعاية كريمة من صاحب السمو الملكي الأمير سعود بن نايف بن عبد العزيز أمير المنطقة الشرقية ، يعقد ملتقى الممارسات الوقفية كل عامين في مدينة الدمام بالمملكة العربية السعودية، انطلق في عام 2018م، للتركيز على الأوقاف وتعزيز فعاليتها وتأثيرها الإيجابي من خلال عرض أفضل الممارسات الوقفية محليا وعالميا.

منظمو الملتقى:

يتم تنظيم ملتقى الممارسات الوقفية بواسطة لجنة الأوقاف في غرفة الشرقية.

أهداف الملتقى:

- 1- استرعاء انتباه رجال الأعمال وسيدات الأعمال إلى أهمية الأوقاف المنظمة.
- 2- تقديم العديد من ممارسات الأوقاف المحلية والعالمية التي تبين الأثر الكبير للأوقاف على الأعمال التجارية والإرث العائلي.

An Overview

Under the patronage of His Royal Highness Prince Saud bin Nayef bin Abdulaziz, Governor of the Eastern Province, the Endowment Practices Forum is held every two years in Dammam, Saudi Arabia, It was launched in 2018, to focus on endowments and enhance their effectiveness and positive impact by showcasing best endowment practices locally and globally.

About the Organizer

The Endowment Committee at the Eastern Chamber of Commerce maintains the Forum.

Forum Objectives

Draw the attention of businesspeople to the importance of organizing endowments.

Present numerous local and global endowment practices that demonstrate the significant positive impact of endowments on business and family legacies





الملتقى الحالي 2024 م Current Forum 2024

الأوقاف العائلية أدوارها وممكنات استدامتها ونجاحها Family Endowments: Roles, Sustainability Factors, and Successes

An Overview

This edition of the forum aims to introduce family endowments and encourage their establishment by mentioning the factors contributing to their success and sustainability and highlighting prominent successful family endowments locally and globally.

نبذة عن الملتقى:

يسعى الملتقى إلى التعريف بالأوقاف العائلية والحث على إنشائها من خلال ذكر ممكنات نجاحها واستدامتها، والإشارة إلى أبرز الأوقاف العائلية الناجحة محليا وعالميا.

Forum Objectives

Demonstrate innovative opportunities and distinguished experiences in family endowments.

Enhance coordination and integration among endowment entities in the field of family endowments.

Explore the most innovative global and local practices in the field of family endowments.

Stimulate and enhance a culture of family endowments among community members and individual members of family businesses.

أهداف الملتقى:

تعزيز التنسيق والتكامل بين الكيانات الوقفية في مجال الأوقاف العائلية.

عرض الفرص المبتكرة والتجارب المميزة في الأوقاف العائلية.

تحفيز وتعزيز ثقافة الأوقاف العائلية بين أفراد المجتمع وأفراد العوائل التجارية.

استعراض أبرز الممارسات العالمية والمحلية المبتكرة في مجال الأوقاف العائلية.

الأوقاف العائلية أدوارها وممكنات استدامتها ونجاحها Family Endowments: Roles, Sustainability Factors, and Successes

Forum Topics

- The concept of family endowments.
- Opportunities and advantages of family endowments.
- Factors contributing to the sustainability of family endowments' success.
- Development of and investment in family endowments.
- Family charters and their role in the success of family endowments.
- Regulatory procedures for establishing family endowments.
- Relationship of family businesses with family endowments.
- Promote the idea of endowment to families and family businesses.
- Have successful experiences with family endowments.

محاور الملتقى:

- مفهوم الأوقاف العائلية.
- فرص ومميزات الأوقاف العائلية.
- ممكنات استدامة نجاح الأوقاف العائلية.
- تنمية واستثمار الأوقاف العائلية.
- ميثاق العائلة ودوره في نجاح الوقف العائلي.
- الإجراءات النظامية لتأسيس الأوقاف العائلية.
- علاقة الشركات العائلية بالأوقاف العائلية.
- تسويق فكرة الوقف على الأسر والشركات العائلية.
- تجارب ناجحة للأوقاف العائلية

الأوقاف العائلية أدوارها وممكّنات استدامتها ونجاحها

Family Endowments: Roles, Sustainability Factors, and Successes

Who Participates in the Endowment Forum

من يشارك بملتقى الأوقاف

- 1 Interested individuals, including researchers and specialized consultants in the endowment sector.
- 2 Family businesses interested in establishing endowments for intergenerational succession and sustainability.
- 3 Charity and nonprofit work leaders.
- 4 Members of the Endowment Oversight Council.
- 5 New endowment seekers exploring new areas for endowments.

1 قيادات العمل الخيري والقطاع غير الربحي.

2 المهتمون والباحثون والمستشارون المتخصصون في القطاع الوقفي.

3 الشركات العائلية المهتمة بإنشاء الأوقاف بهدف تعاقب الأجيال وتحقيق الاستدامة.

4 الواقفون الجدد الباحثون عن مجالات جديدة للأوقاف.

5 أعضاء مجلس النظارة للأوقاف.

للمشاركة في الملتقى

To participate in the forum





الملتقيات السابقة من 2018م – 2022م Previous Editions 2018, 2020, and 2022

الملتقى الأول أفضل الممارسات الوقفية 2018 Best Endowment Practices 2018

Forum Objectives

Draw the attention of businesspeople to the importance of organizing endowments

Highlight endowment practices and their impact on business and family legacies.

أهداف الملتقى

1/ استرعاء انتباه رجال وسيدات الأعمال إلى أهمية الأوقاف المنظمة

2/ إبراز ممارسات الأوقاف وأثرها على الأعمال التجارية والإرث العائلي

Forum Topics

Establish successful and sustainable family endowments.

Efficiently manage and invest family endowments.

Maximize the social return on investment (SROI) through family endowments.

Overcome the potential challenges of endowments.



تفاصيل الملتقى
Forum details

محاور الملتقى

إدارة واستثمار الأوقاف
العائلية بفعالية

تأسيس أوقاف عائلية
ناجحة ومستدامة

التغلب على التحديات
المحتملة للأوقاف

عظيم العائد الاجتماعي
على الاستثمار (SROI)
من خلال الأوقاف العائلية

الملتقى الثاني العائد من الاستثمار على الأوقاف 2020 م Returns on Investment from Endowments 2020

Forum Objectives

- Contribute to enhancing the investment path of endowments.
- Innovate modern methods to increase returns on investment for endowments.
- Enhance revenue for the endowment sector and improve the effectiveness of endowment impact.

Forum Topics

Governance in investment.

1

Development prospects for investment returns.

2

Successful strategic transformations and their impact on investment returns.

3



تفاصيل الملتقى
Forum details

أهداف الملتقى:

- الإسهام في تصحيح المسار الاستثماري للأوقاف.
- ابتكار أساليب حديثة لزيادة العائد على الاستثمار للأوقاف.
- تعزيز الربح لقطاع الأوقاف ورفع كفاءة أثر الوقف.

مباحث الملتقى:

1 الحوكمة الاستثمار في

2 الأفاق التنموية للعائد على الاستثمار

3 التحولات الاستراتيجية الناجحة وأثرها على العائد على الاستثمار

الملتقى الثالث الابتكار والإبداع الوقفي 2022م Endowment Innovation and Creativity 2022

Forum Objectives

- ❑ Stimulate and enhance a culture of innovation in endowment practices.
- ❑ Study the most innovative global and local practices in the field of endowments.
- ❑ Enhance coordination and integration among endowment entities in the field of innovation.
- ❑ Illustrate innovative opportunities for applying technologies in endowments.

Forum Topics

Innovative technologies in endowments.

Innovative technologies in endowments.

New practices and initiatives in endowments.

أهداف الملتقى

- ❑ تحفيز وتعزيز ثقافة الابتكار في الممارسات الوقفية.
- ❑ استعراض أبرز الممارسات العالمية والمحلية المبتكرة في مجال الأوقاف.
- ❑ تعزيز التنسيق والتكامل بين الكيانات الوقفية في مجال الابتكار .
- ❑ عرض الفرص المبتكرة في تطبيق التقنيات في الأوقاف .

محاور الملتقى:

التقنيات المبتكرة في الأوقاف.

تأسيس ثقافة الابتكار واستشراف المستقبل للأوقاف.

ممارسات ومبادرات مبتكرة في الأوقاف.



تفاصيل الملتقى
Forum details

Thank You! شكراً



غرفة الشرقية
ASHARQIA CHAMBER



الممارسات الوقفية
The Forum of Awqaf Practices



للتواصل مع مركز المسؤولية الاجتماعية - الغرفة التجارية الصناعية للمنطقة الشرقية

هاتف 0138598191 - 0138598058 - واتساب +966 58 039 8675

البريد الإلكتروني : csr@chamber.org.sa - awqaf@chamber.org.sa